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L'Helvétique de la bordure occidentale du massif de

l'Aar (évolution tectonique et métamorphique)

Par Martin Burkhard1)

ABSTRACT

A new palinspastic map ofthe Helvetic domain of western Switzerland is proposed. A restored cross-sectiom

gives an estimate ofthe at least 50 km width NNW SSE ofthe Helvetic domain, separated into three main basims

corresponding to the Doldenhorn nappe (plus Plammis and Jägerchrüz imbricates), the Gellihorn and thte

Wildhorn nappes.
Based on geometric relationships between the thrustplanes of the major tectonic units. 5 deformation phases

of regional significance are distinguished:

1. Plaine Morte: emplacement of ultrahelvetic units on top ofthe Wildhorn nappe.
2. Prabé: main internal deformation and emplacement of the Wildhorn and Gellihorn nappes.
3. Trubelstock: folding of the basal thrustplane and second deformation of the internal structure in the southerm

part of the Wildhorn nappe, correlated with isoclinal folds and a first penetrative schistosity in the southerm

part ofthe Doldenhorn nappe which leads to the formation ofthe Jägerchrüz and Plammis imbricates.
4. Kiental (Günzler-Seiffert 1943): Main deformation and emplacement ofthe Doldenhorn nappe togetherr

with its crystalline core the Aar massiv, leads to the folding ofthe basal thrustplanes and a second deformatiom
within the Gellihorn and Wildhorn nappes in their frontal part. In the rear part ofthe nappe, the basal thrustt
of the Plammis imbricate is folded and the Trubelstock structures are overprinted by a second penetrativa;
deformation.

5a. Grindelwald (Günzler-Seiffert 1943): Updoming of the crystalline basement, formation of the Rawiil
depression inbetween the Aar, Gastern and the Mt. Blanc-Aiguilles Rouges massivs.

5b Simplon Rhône (Steck 1984): Dextral strike slip deformation on a major shearzone cutting obliquelyv
through the helvetic root zone in the Rhône valley.

The metamorphic grade as determined by the Illite crystallinity and the presence of index minerals increasess

from very low grade in the north (Wildhorn nappe) over lowgrade to lower greenschist facies in the southi
(Doldenhorn nappe, Plammis and Jägerchrüz imbricates). The metamorphism is syntectonic (phases 2-^t) but olderr
than the formation of the Rawil depression (5a). A large scale tectonic model of the temporal evolution since thee

upper Eocene integrates sedimentological, geometrical, metamorphic and radiometric data.

RESUME

Une nouvelle carte palinspastique du domaine helvétique de la Suisse occidentale est proposée. Une coupée
déroulée donne une estimation minimale de la largeur NNW-SSE de 50 km du domaine helvétique, subdivisée em
trois bassins principaux, correspondants au nappes du Doldenhorn (avec les écailles de Plammis et du Jägerchrüz);,
du Gellihorn et du Wildhorn.

Par l'étude des relations géométriques entre les chevauchements des différentes unités tectoniques, on arrive ài

distinguer 5 phases de déformation à signification régionale:
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1. Plaine Morte: Emplacement des unités ultrahelvétiques sur la nappe du Wildhorn.
2. Prabé: Déformation interne et charriage des nappes du Wildhorn et du Gellihorn.
3 Trubelstock : plissement du chevauchement basai et deuxième plissement des structures internes dans la partie

sud de la nappe du Wildhorn corrélé avec l'écaillage. le plissement isoclinal et une première schistosité

penetrative dans le domaine au sud de la nappe du Doldenhorn, conduisant à la formation des écailles de

Plammis et du Jägerchrüz.
4. Kiental (Günzler-Seiffert 1943): Déformation principale, formation et charriage de la nappe du Dolden¬

horn y inclus son cœur cristallin, le massif de l'Aar. conduisent au plissement des chevauchements basaux des

nappes du Gelli- et du Wildhorn dans leur partie frontale ainsi qu'au plissement du chevauchement basai des

écailles de Plammis et du Jägerchrüz et une deuxième déformation penetrative dans ces écailles.
5a. Grindelwald (Günzler-Seiffert 1943): Bombement des massifs cristallins et formation de l'ensellement du

Rawil.
5b. Simplon Rhône (Steck 1984): Zone de cisaillement dextre dans la vallée du Rhône recoupant les racines des

nappes helvétiques d'une manière oblique.

Le degré du métamorphisme, déterminé par l'étude des cristallinités de l'illite et de la présence de différents
minéraux indicateurs, va de la diagenèse au nord (nappe du Wildhorn) jusqu'à l'épizone au sud (nappe du

Doldenhorn. écailles). Le métamorphisme est syntectonique (phases 2 4) mais antérieur au bombement des

massifs (5).

Un modèle de l'évolution tectonique du front alpin depuis l'Eocène supérieur intégre des donnés sédimentologiques.

géométriques, métamorphiques et radiométriques.
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